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W wyborach samorządowych będziemy wybierać radnych 
do Rady Gminy Strzyżewice, Rady Powiatu Lubelskiego 
oraz Sejmiku Województwa Lubelskiego. Ponadto 
dokonamy Wyboru Wójta Gminy Strzyżewice.
Poniżej przedstawiamy wyciąg z Kalendarza Wyborczego

Termin wykonania 
czynności wyborczej Treść czynności wyborczej

do 13 października 
2006 r. do godz. 24:00

Zgłaszanie przez pełnomocników 
Komitetów Wyborczych list 
kandydatów na radnych, w tym 
do Gminnej Komisji Wyborczej w 
Strzyżewicach kandydatów do Rady 
Gminy Strzyżewice.

Zgłaszanie do Wójta Gminy 
Strzyżewice przez pełnomocników 
Komitetów Wyborczych kandydatów 
do składów obwodowych komisji 
wyborczych.

do 18 października 
2006 r. do godz. 24:00

Zgłaszanie przez pełnomocników 
Komitetów Wyborczych do Gminnej 
Komisji Wyborczej w Strzyżewicach 
kandydatów na Wójta Gminy 
Strzyżewice.

do 22 października 
2006 r.

Powołanie przez Gminną Komisję 
Wyborczą w Strzyżewicach 
Obwodowych Komisji Wyborczych.

do 28 października 

Rozplakatowanie obwieszczeń:
- o zarejestrowanych listach kandydatów na 
radnych,
- o zarejestrowanych kandydatach na Wójta.

10 listopada 2006 r. o 
godz. 24:00 Zakończenie kampanii wyborczej

12 listopada 2006 r. 
godz. 6:00 – 20:00 Głosowanie

e.b.

Kontynuując rozpoczętą w poprzednim numerze “Kompresu” 
rozmowę z Panem chciałbym, w kontekście zbliżających się wyborów 
samorządowych, poprosić Pana o podsumowanie upływającej ka-
dencji, tj. czteroletnich Pana rządów jako Gospodarza – Wójta Gminy 
Strzyżewice. 

1. Zanim przejdę do pierwszego pytania, pozwolę sobie odwołać się do 
okresu przedwyborczego z roku 2002, a konkretnie do obietnic, jakie 
znalazły się w Pańskim programie wyborczym  i w tejże perspektywie  
poprosić Pana o ocenę tej kadencji. Zatem, czy mógłby Pan określić, w 
jakim stopniu zostały wprowadzone w życie postanowienia Pańskiego 
programu przedwyborczego?

Odpowiadając na to py-
tanie, pragnąłbym z całą 
mocą stwierdzić i jed-
nocześnie podkreślić, iż 
wszystko, co dzieje się w 
Gminie jest naszym wspól-
nym wysiłkiem, tj. Rady 
Gminy Strzyżewice, rad 
sołeckich, lokalnej spo-
łeczności a zwłaszcza spo-
łecznych komitetów budo-
wy oraz druhów strażaków 
z OSP. Znaczącą była 
również rola ludzi, którzy 
pomogli w technicznej re-
alizacji określonych inwe-
stycji, a także tych którzy 
przyczynili się w zdobywaniu odpowiednich środków finansowych, a 
których to nie sposób w tym miejscu wymienić z imienia i nazwiska. 

Przechodząc do odpowiedzi na Pańskie pytanie, z dumą mogę powie-
dzieć, że wszystko co obiecałem w czasie kampanii wyborczej, zostało 
zrealizowane. W szczególności chciałbym wskazać na wykonanie na-
stępujących zadań: gazociąg (47,4 km sieci wraz z 290 przyłączami), 
wodociąg (21,1 km sieci wraz z 135 przyłączami), oświetlenie uliczne 
(336 lamp sodowych), chodniki (1200mb. oraz 1000mb. planujemy wy-
konać do końca bieżącego roku), modernizacja ujęć wody w Pszcze-
lej Woli i Prawiednikach, drogi asfaltowe z planowaną w Polanówce 
(ok. 18 km), remont 4 mostów na drogach gminnych, remont budyn-
ku Urzędu Gminy, kapitalny remont przedszkola w Piotrowicach, w 
tym nowe c.o. i kotłownia gazowa, dokończenie budowy remizy OSP 
w Rechcie, liczne remonty przeprowadzone w szkołach naszej gminy, 
w tym kotłownie gazowe w szkołach: w Rechcie, w Osmolicach i w 
Kiełczewicach Górnych (w poprzednim numerze „Kompresu” szcze-
gółowo zrelacjonowałem inwestycje wykonane w oświacie i kulturze, 
natomiast w tym wydaniu zostanie opublikowany szczegółowy wykaz 
pozostałych inwestycji zrealizowanych w mijającej kadencji). Do wy-
mienionych powyżej zadań należy również dodać kolejne inwestycje, 
mianowicie: karosaż dwóch samochodów dla OSP w Rechcie i w By-
strzycy Starej, remonty stadionów w Piotrowicach i w Strzyżewicach, 
gruntowna modernizacja budynku Centrum Kultury w Piotrowicach i 
wiele innych istotnych dla poprawy bytu mieszkańców naszej gminy 
inwestycji. Obecnie, zgodnie z ustaleniami, wykonujemy zadania wy-
nikające ze wspólnych uzgodnień z Radą Gminy i mieszkańcami po-
szczególnych sołectw. 
Życie nie lubi próżni, wzrasta wiara w możliwość poprawy warunków 
bytu na wsi i jest to dla mnie niezwykle cenny i wymowny symptom, 
jednakowoż rodzi to nowe potrzeby w zakresie infrastruktury, ale jestem 

Rozmowa z Wójtem Gminy Strzyżewice 
– Janem Andrzejem Dąbrowskim

Wspólnymi siłami!

tego w pełni świadomy i jak mijająca kadencja moich rządów 
pokazała, starałem się wychodzić naprzeciw tym oczekiwaniom, 
oczywiście na miarę aktualnych możliwości  i uwarunkowań fi-
nansowo-prawnych. 
Wracając do meritum Pańskiego pytania, chcę powiedzieć, iż 
moja ocena mijającego czterolecia jest jednoznaczna, mianowi-
cie Gmina Strzyżewice w tym okresie stała się bogatsza o inwe-
stycje na ponad 12 mln zł.
2. Jest to kwota imponująca, jednakże, czy opierając się tylko na 
tej stricte finansowej przesłance, możemy stwierdzić, że cztero-
lecie Pańskich rządów w Gminie Strzyżewice to czas udany?

Rozumiem, że chce Pan powiedzieć, iż prócz pozyskiwania 
środków finansowych na kolejne inwestycje oraz ich przeprowa-
dzania należy też czynić inne kroki, chociażby te usprawniające 
prace urzędu oraz osób w nim pracujących. W tej mierze rów-

cd na str. 6



Nr IX/06 wrzesień  4

z dnia 20 września 2006 r.
o okręgach wyborczych, ich granicach i numerach, 
liczbie radnych wybieranych w każdym okręgu 
wyborczym oraz o wyznaczonej siedzibie gminnej 

komisji wyborczej.

Na podstawie art. 94  ustawy z dnia 16 lipca 1998 r. Ordynacja wyborcza 
do rad gmin, rad powiatów i sejmików województw (t.j. Dz. U. z 2003 r. 
Nr 159, poz. 1547 z późn. zm.) oraz Uchwały Nr XXXIX/228/02 Rady 
Gminy Strzyżewice z dnia 10 lipca 2002 r. w sprawie podziału gminy na 
okręgi wyborcze w związku z wyborami do rady gminy, rady powiatu i 
sejmiku województwa oraz wyborami wójta wyznaczonymi na niedziele 
dnia 12 listopada 2006 r. podaje się do publicznej wiadomości informa-
cję o okręgach wyborczych, ich granicach i numerach, liczbie radnych 
wybieranych w każdym okręgu wyborczym oraz wyznaczonej siedzibie 
gminnej komisji wyborczej.

Nr 
okręgu Granice okręgu wyborczego

Liczba radnych 
wybieranych w 

okręgu 

1.

Polanówka
Pszczela Wola

Żabia Wola 3

2. Osmolice Pierwsze
Osmolice Drugie 2

3. Iżyce
Piotrowice 2

4.

Bystrzyca Nowa
Bystrzyca Stara

Kajetanówka 2

5.

Franciszków
Pawłówek

Strzyżewice 2

6.

Dębina
Dębszczyzna

Pawłów 1

7. Kiełczewice Dolne
Kolonia Kiełczewice Dolne 1

8.

Borkowizna
Kiełczewice Górne

Kiełczewice Maryjskie
Kiełczewice Pierwsze

2

Siedziba Gminnej Komisji Wyborczej w Strzyżewicach znajduje się 
w Urzędzie Gminy Strzyżewice pok. 12.

z dnia  29 września 2006 r.
o numerach i granicach obwodów głosowania oraz 
wyznaczonych siedzibach obwodowych komisji 
wyborczych dla wyborów do rad gminy, rad powiatu 

i sejmiku województwa oraz wyborów wójta.

Na podstawie art. 32 ustawy z dnia 16 lipca 1998 r. Ordynacja wyborcza do 
rad gmin, rad powiatów i sejmików województw (t.j. Dz. U. z 2003 r. Nr 
159, poz. 1547 z późn. zm.) oraz Uchwały Nr XXXX/231/02 Rady Gminy 
Strzyżewice z dnia 26 sierpnia 2002 roku w sprawie utworzenia obwodów 
głosowania oraz siedzibach Obwodowych Komisji Wyborczych na terenie 
Gminy Strzyżewice w wyborach do rad gmin, rad powiatów i sejmików 
województw oraz Uchwały nr L/283/06 Rady Gminy Strzyżewice z dnia 
20 września 2006 r. w sprawie utworzenia odrębnego obwodu głosowania 
na obszarze gminy Strzyżewice w wyborach do rad gminy, rady powiatu i 
sejmiku województwa oraz wyborów wójta 
w związku z wyborami do rady gminy, rady powiatu i sejmiku wojewódz-
twa oraz wyborami wójta wyznaczonymi na niedzielę dnia 12 listopada 
2006 r. podaje się do publicznej wiadomości informację o numerach i gra-
nicach obwodów głosowania oraz wyznaczonych siedzibach obwodowych 
komisji wyborczych dla wyborów do rad gminy, rad powiatu i sejmiku wo-
jewództwa oraz wyborów wójta.

Nr 
Obwodu

Granice Obwodu 
Głosowania

Siedziba Obwodowej Komisji 
Wyborczej

1.
Polanówka

Pszczela Wola
Żabia Wola

Publiczna Szkoła Podstawowa 
w Żabiej Woli

2. Osmolice Pierwsze
Osmolice Drugie

Publiczna Szkoła Podstawowa 
w Osmolicach Pierwszych

3. Iżyce
Piotrowice

Zespół Szkół Techniki 
Rolniczej 

w Piotrowicach

4.

Bystrzyca Nowa
Bystrzyca Stara

Kajetanówka

Zespół Szkół Publicznych 
w Bystrzycy Starej

5.

Franciszków
Pawłówek

Strzyżewice 
Dębina

Dębszczyzna
Pawłów

Urząd Gminy Strzyżewice 

6.
Kiełczewice Dolne

Kolonia Kiełczewice 
Dolne

Publiczna Szkoła Podstawowa 
w Strzyżewicach - Rechcie

7.

Borkowizna
Kiełczewice Górne

Kiełczewice Maryjskie
Kiełczewice Pierwsze

Publiczna Szkoła Podstawowa 
w Kiełczewicach Górnych

8.
Dom Pomocy Społecznej 

dla Dzieci 
 w Kiełczewicach 

Dom Pomocy Społecznej dla 
Dzieci 

Kiełczewice Maryjskie 86

Lokale obwodowych komisji wyborczych będą otwarte w 
godzinach od 6:00 do 20:00
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I miejsce i nagrodę w wysokości 300 zł wieńcowi wykonanemu 
przez panią Zarzeczną z Żabiej Woli, II miejsce i nagroda w wy-
sokości 250 zł przypadła wieńcowi wykonanemu przez p. Urszu-
lę Krzyżak z Piotrowic oraz wieńcowi Koła Gospodyń Wiejskich 
również z Piotrowic. III miejsce oraz nagrodę w wysokości 200 zł 
otrzymał wieniec z Osmolic II.
Pozostałe delegacje z sołectw: Osmolice I, Kiełczewice Mar., Kieł-
czewice Górne, Pawłów, Strzyżewice, Iżyce, Pszczela Wola i Kol. 
Kiełczewice Dolne, biorących udział w konkursie otrzymały po 150 
zł. Serdecznie gratulujemy!
Podczas trwania uroczystości dożynkowych ogłoszono również 
wyniki rozstrzygniętego wcześniej Konkursu pn.„Piękna wieś”. 
Od tego roku zmienił się nieco regulamin. Nie mogły w nim np. 
brać udziału te gospodarstwa i posesje, które w poprzednich latach 
otrzymały nagrody. 
W kategorii: „Posesja” I miejsce zajęli Państwo Andrzej i Teresa 
Nachtman z Pawłówka a II miejsce Gębała Maria z Kajetanówki.
Wyróżnienia w tej kategorii przyznano Państwu: Wiesławowi i 
Agnieszce Krawczykom z  Dębszczyzny,  Izabeli i Andrzejowi Przy-
byłom z  Osmolice II oraz  Beacie Krawczyńskiej z Żabiej Woli.
W kategorii: „Zagroda wiejska” I miejsce przyznano Pani Alicji 
Słowińskiej z Piotrowic.

Wyróżnienia otrzymali: Antoni i Janina 
Duda z Dębszczyzny, Andrzej Choiński z 
Kiełczewic Górnych, Grzegorz Kozyra z 
Piotrowic, Andrzej i Anna Pałka z Osmo-
lic II oraz Mariusz Rak z Kiełczewic Ma-
ryjskich.
Bardzo widowiskową i pełną emocji czę-
ścią tegorocznych Dożynek był Turniej 
Sołectw o Puchar Wójta oraz beczkę piwa. 
W turnieju rywalizowało pięć sołectw: 
Bystrzyca Stara, Piotrowice, Osmolice I, 
Osmolice II oraz Kol. Kiełczewice Dolne. 
Drużyny zawzięcie walczyły między sobą 

prześcigając się w pomysłach jaką by tu obrać taktykę w poszcze-
gólnych konkurencjach, aby zdobyć jak najwięcej punktów. Dla 
wszystkich była to świetna zabawa. Ale jak to bywa podczas turnie-
jów musi być wygrany i przegrany. Radość z wygranej i powody do 
zadowolenia miała drużyna z Osmolic I , ponieważ to ona zdobyła 
puchar i beczkę piwa. Na drugim miejscu znaleźli się reprezentan-
ci drużyn z Bystrzycy Starej oraz Piotrowic. III miejsce przypadło 
Osmolicom II. Sołectwo z Kol. Kiełczewice Dolne zajęło IV miej-
sce.
Pozostałe atrakcje dożynkowe mogliśmy wszyscy obejrzeć na sce-
nie, gdzie w części artystycznej zaprezentowali się kolejno:
- Zespół Pieśni i Tańca „Apis” z ZSR CKP w Pszczelej Woli
- Uczestnicy Powiatowego Przeglądu Zespołów Śpiewaczych i Ka-
pel Ludowych w Radawcu, czyli: zespół śpiewaczy KGW z Kieł-
czewic Górnych, Pani Regina Wróbel z Osmolic wraz z wnuczką 
Pauliną oraz zespół wokalny z CKiP w Piotrowicach 
- Zespół taneczny ze SP w Żabiej Woli
- Zespół  „Wiercipięty” ze SP w Osmolicach
- Zespoły taneczne: „Pomponik”, „Pompon” i „Szubcio” ze SP w 
Rechcie.
Niezłą dawkę dobrej zabawy zaserwował zespół „Szafir” z Gmin-
nego Ośrodka Kultury w Wisznicach. Swoją muzyką wprowadził 
on wszystkich w taneczny nastrój, porwał do wspólnej zabawy za-
równo starszyznę jak i młodzież. 
Na zakończenie, ci najbardziej wytrwali mogli bawić się na dysko-
tece, która trwała do późnych godzin wieczornych.
Podczas trwania imprezy dożynkowej na przybyłych gości a 
zwłaszcza dzieci czekały stoiska z watą cukrową, lodami i popcor-
nem. Swoje umiejętności strzeleckie można było wypróbować w 
strzelnicy a przy okazji wygrać jakiś upominek. Dorośli natomiast 
mogli delektować się „zimnym browarkiem” lub zjeść pyszny 
szaszłyczek. Dużym zainteresowaniem cieszyła się również wysta-
wa gołębi pocztowych.  Były również i inne wystawy i  stoiska, 
które cieszyły się nie mniejszym powodzeniem. /B.G/

Dożynki to największe w roku święto gospodarskie rolników będące 
ukoronowaniem ich całorocznego trudu, obchodzone po zakończe-
niu wszystkich najważniejszych prac polowych i zebraniu plonów, 
a głównie plonu zbóż. W dawnej Polsce zwano je również Wieńco-
wym (od najważniejszego ich symbolu - wieńca ze zbóż i kwiatów).

Jak każe tradycja rokrocznie dziękujemy za płody rolne zebrane podczas 
żniw. Tegoroczne Święto Plonów podczas którego świętowali mieszkańcy 
naszej gminy miało miejsce 12 września w Strzyżewicach.
W słoneczne popołudnie, około godziny 13  plac przy Urzędzie Gminy 
zaczął zapełniać się ludźmi, wśród których wyróżniały się kolorowe stroje 
kobiet i lśniące mundury strażaków. Mieszkańcy Gminy Strzyżewice oraz 
goście, odświętnie ubrani, zjawili się, aby wspólnie świętować. Pięknie 
złociły się w słońcu tradycyjne „korony” z róż-
nych zbóż, uwite przez zgrabne ręce ich twór-
ców oraz inne formy artystyczne żniwnych 
wieńców przyozdobione kolorowymi  kwiata-
mi, ziołami i warzywami. 
Uroczystości dożynkowe rozpoczęły się prze-
marszem korowodu, który prowadziła Mło-
dzieżowa Orkiestra Dęta Gminy Strzyżewice. 
W rytmie granego marsza cały korowód w 
którym szli kolejno: poczty sztandarowe szkół 
oraz  reprezentantów gminnych organizacji, 
starostowie dożynek, władze gminne wraz z 
zaproszonymi gośćmi, delegacje wieńcowe z 
12 sołectw oraz przedstawiciele OSP z terenu 
całej gminy, przeszedł pod ołtarz, gdzie odprawiona została msza święta w 
intencji rolników z naszej gminy. Ale zanim księża: Marian Bartnik, Grze-
gorz Garbacz i Piotr Latoch odprawili mszę Zespół Koła Gospodyń Wiej-
skich z Kiełczewic oraz Pani Regina Wróbel wraz z wnuczką przedstawiły 
krótki obrzęd dożynkowy. 
Po Mszy Św. Starostowie tegorocznych Dożynek Państwo Jolanta Mierzwa 
z Pawłowa oraz Roman Wilkołaski z Bystrzycy Nowej przekazali wójtowi 
Janowi Andrzejowi Dąbrowskiemu bochen chleba upieczony z tegorocznej 
mąki. W tym momencie rozpoczęło się dzielenie chleba wśród uczestni-
ków gminnego święta. W dalszej części uroczystości zabrał głos gospodarz 
naszej gminy wójt Jan Andrzej Dąbrowski, po którym kolejno przemawiali 
zaproszeni goście.
Uroczystość Święta Plonów była doskonałą okazją do wręczenia medali 
oraz odznaczeń, aby uhonorować te osoby, które swoją pracą i postawą spo-
łeczną wyróżniają się w środowisku. Przez Ministra Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi na wniosek Wójta Gminy Strzyżewice osobom tym nadano odznaki 
honorowe „Zasłużony dla rolnictwa”. W tym roku odznaczono: Jana Fiduta 
z Żabiej Woli, Leszka Grudnia z Bystrzycy Nowej, Grzegorza Kępowicza 
z Kajetanówki, Zenona Pikura z Kiełczewic Maryjskich, Piotra Sagana z 
Borkowizny, Stanisława Tetera ze Strzyżewic, Romana Wilkołaskiego z 
Bystrzycy Nowej, Stefana Wikołazkiego z Iżyc, Wacława Wojtyłę z Osmo-
lic, Henryka Woszczka z Piotrowic oraz Mariana Zemszała z Pawłówka.
Również na wniosek Wójta Gminy Strzyżewice, wyróżnienia od  Marszał-
ka Województwa Lubelskiego, otrzymali następujący rolnicy: Agnieszka 
i Piotr Kępowie z Osmolic II, Agnieszka i Krzysztof Rozwałkowie z By-
strzycy Nowej, Jolanta i Sławomir Mierzwowie z Pawłowa, Agnieszka i 
Mariusz Kaproniowie ze Strzyżewic, Anna i Tadeusz Bogutowie z By-
strzycy Nowej oraz Ewa i Marian Fludrowie mieszkający w Kiełczewicach 
Maryjskich.
Wydarzeniem, które co roku wzbudza wiele emocji podczas dożynek, 
zwłaszcza wśród delegacji z wieńcami, jest Konkurs Wieńców Dożynko-
wych. W tym roku do konkursu zgłoszono 12 wieńców z 11 sołectw. Ko-
misja miała twardy orzech do zgryzienia. Jednak po naradzie uzgodniono 
werdykt, według którego postanowiono przyznać:
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nież mamy się czym pochwalić, Urząd Gminy jest bowiem instytucją 
otwartą na mieszkańców. Dzisiaj normą jest kompetencja i uprzejmość. 
Wprowadziłem mechanizmy antykorupcyjne, wszystkich obowiązu-
je Kodeks Etyczny. Zatrudniliśmy ludzi z wyższym wykształceniem 
i z pasją. Wyrastają na świetnych fachowców w swoich dziedzinach. 
Urząd to mieszanka osób doświadczonych i ludzi młodych z wyższym 
wykształceniem. Inne samorządy mogą więc pozazdrościć nam kadr.

Powracając do tej, jak Pan to określił, przesłanki finansowej, czyli 
przeprowadzonych na terenie naszej gminy inwestycji, to dziękuję za 
docenienie tego, co zostało dokonane w tym zakresie w naszej   „Ma-
łej Ojczyźnie”. Nadto chcę powiedzieć, iż ten wynik nie jest li tylko 
moją zasługą, na ten sukces wspólnie i ciężko pracowaliśmy przez 4 
lata. Ten tzw. wysiłek inwestycyjny to efekt pracy wszystkich pracow-
ników Urzędu Gminy, stąd pozwolę sobie przy tej okazji im z serca za 
wszystko podziękować, a w szczególności za wykonywaną z poświęce-
niem pracę, niejednokrotnie po kilkanaście godzin dziennie, przy czym 
nigdy nie odczułem, by ktoś w zamian oczekiwał dodatkowego wy-
nagrodzenia. Cieszę się, iż każdy z moich podwładnych zrozumiał, że 
pracujemy dla jednej wspólnej sprawy i że wspólnymi siłami możemy 
wiele dokonać dla poprawy warunków życia wszystkich mieszkańców 
Gminy Strzyżewice.

3. Czy obok tych, nazwijmy kluczowych dla rozwoju gminy inwestycji, 
podejmowane są inne, mniejsze działania?

Ależ oczywiście, że takie działania są podejmowane. Wymienię może 
kilka, właśnie tego typu inwestycji: remont kładek na Bystrzycy w 
Osmolicach, w Bystrzycy Nowej, w Rechcie oraz na rzece Kosarzewce 
w Iżycach. Ponadto odnowiliśmy przystanki autobusowe oraz dokona-
liśmy wymiany starych i zniszczonych obiektów. Idąc dalej, wykona-
liśmy prace udrożniające przepusty na drogach gminnych, wyremon-
towaliśmy gminne drogi asfaltowe zbudowane w latach poprzednich, 
w szczególności zlikwidowane zostały wyboje i ubytki. Nadto, prze-
prowadziliśmy po okresie wiosennych roztopów prace wyrównawcze 
dróg nieutwardzonych. Dodać należy również, działania podjęte w celu 
utrzymania czystości i estetyki w miejscach publicznych (zatrudnio-
niając w sezonie letnim osóby bezrobotne), a także kolejne działania, 
tj. renowacja parku w Piotrowicach, dofinansowanie budowy przy-
domowych oczyszczalni ścieków, nasadzenia drzew miododajnych, 
dostarczanie do indywidualnych gospodarstw sadzonek na zalesienie, 
likwidacja dzikich wysypisk śmieci i wiele innych. Chcę tu w sposób 
szczególny podkreślić niezwykle ważną aktywność, jakiej się z zado-
walającym skutkiem podejmujemy, a jest to edukacja i działania pro-
ekologiczne.
Zakres i efekty powyżej wymienionych działań w istotnym stopniu 
wpłynęły na poprawę wizerunku gminy, a co najważniejsze, ułatwiają  
życie jej mieszkańców.
4. Z której ze zrealizowanych inwestycji jest Pan w sposób szczególny 
usatysfakcjonowany, a może z jakiejś jest Pan nawet dumny?

To trudne pytanie, ponieważ każda inwestycja była na swój sposób waż-
na. Oczywiście o poziomie życia mieszkańców najbardziej decydują te 
niewidoczne, bo zakopane w ziemi, media, takie jak: sieć wodociągowa 
i gazociągowa. Prawie cała gmina, z wyjątkiem trzech miejscowości, 
została zgazyfikowana. To cieszy, choć wymagało  to wiele wysiłku. 
Wykorzystaliśmy ostatni moment na uzyskanie koniecznych pozwoleń 
i przeprowadzenie stosownych procedur uzgodnieniowych. W chwili 
obecnej z powodu prywatyzacji Gazowni nie jest ona zainteresowana 

inwestycjami na wsi, bo są one dla niej nieopłacalne. Definityw-
nie rozwiązaliśmy kwestie wodociągów w gminie. Kolejnym, 
niezwykle palącym problemem w naszej gminie są drogi, a ra-
czej jakość pokrywającej je nawierzchni. W tym zakresie można 
by rzec, iż kadencja ta stanowiła istotny krok naprzód. Miano-
wicie, na ogólną ilość 72,50 km dróg gminnych zastaliśmy tylko 
15,96 km dróg utwardzonych masą bitumiczną , tj. 22,01 %. Na 
koniec IV kadencji dróg utwardzonych masą bitumiczna będzie 
ogółem 33,48 km. Nastąpił więc wzrost o 17,52 km dróg trwa-
łych, czyli jest to w ujęciu procentowym, 46,17% łącznej dłu-
gości dróg gminnych. Na początku kadencji do dróg przylegało 
2,56 km chodników. Obecna kadencja zwiększy tę wartość o 2,11 
km (800 mb. w Żabiej Woli – współfinansowanie z Zarządem 
Dróg Powiatowych oraz 1310 mb. w Strzyżewicach – współfi-
nansowanie z Zarządem Dróg Wojewódzkich). Wspólnie ze Sta-
rostwem Lubelskim realizujemy inwestycje przebudowy drogi 
Osmolice – Strzyżewice o długości 7350mb. Koszt tej inwestycji 
w 75% pokrywają środki UE, 10% budżet państwa, 7,5% Powiat 
Lubelski oraz 7,5% Gmina Strzyżewice. Nasz udział w realizacji 
tej inwestycji wynosi 580 tys. zł, wcześniej zaś współfinansowa-
liśmy wykonanie dokumentacji do tejże inwestycji w kwocie 40 
tys. zł. Zrealizowanie tego zadania zwiększy długość chodnika o 
3500 mb., a 1100 mb. będzie przebudowane. W 2004 r. Powiat 
Lubelski wykonał drogę asfaltową Osmolice – Iżyce o długości 
2900 mb.

Jeżeli miałbym określić tylko jedną i jedyną inwestycję, która 
mnie osobliwie raduje, to wskazałbym na całokształt prac mo-
dernizacyjnych, wykonanych przy budynku Urzędu Gminy. To 
zupełnie inny budynek, dosłownie i w przenośni. Cieszę się, że 
udało się tego dokonać, jest on wszak naszą wizytówką. 

5. Oceniając pracę i dokonania ościennych samorządów, są-
dzę, iż możemy z pewną chyba dozą satysfakcji stwierdzić, że 
niewielka ich część  poszczycić się może podobnymi osiągnię-
ciami?

Sądzę, że ma Pan rację. Nie było nam ławto ani prosto, jednakże 
praca w mozole i z pełną determinacją w realizacji określone-
go celu przyniosła oczekiwane efekty, to zaś przysparza radości 
mnie i myślę, że mieszkańcom naszej gminy również. Wspólne 
dążenia mieszkańców, członków Rady Gminy, sołtysów, pra-
cowników Urzędu Gminy i moje doświadczenie dało więc pozy-
tywne efekty. Nie marnowaliśmy czasu i energii na niepotrzebne 
spory. Nie znaczy to, że wszystko było usłane płatkami kwiatów. 
Niemniej jednak, różnice zdań są do pewnego stopnia rzeczą po-
żądaną w merytorycznej dyskusji o faktach , byleby służyły one 
wypracowaniu konstruktywnych ustaleń i prowadziły ku dobru 
wyższemu.
6. Jednym z naczelnych i zarazem zasadniczych elementów 
sprawnego zarządzania okresloną jednostką, w tym przypadku 
gminą, jest stan finansów danej jenostki organizacyjnej. W ja-
kim stanie znajdują się finanse Gminy Strzyżewice?

Opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej w Lublinie, która to 
ocenia finanse gminne, są dla nas bardzo pozytywne. Uszczegó-
łowiając tę problematykę, chciałbym wskazać, iż wykorzystanie 
jakichkolwiek środków pomocy finansowej ze źródeł zewnętrz-
nych, nierozerwalnie wiąże się z wniesieniem udziału własnego. 
Przy naszych dochodach niemożliwy jest rozwój i budowa nowej 

Rozmowa z Wójtem Gminy Strzyżewice – Janem Andrzejem Dąbrowskim
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infrastruktury bez wsparcia się kredytem. W kadencji 2002 – 2006 
zrealizujemy inwestycje na kwotę 12,5 mln zł oraz remonty i inne za-
kupy na kwotę 3 mln zł. Bezzwrotnie pozyskaliśmy środki w kwocie 
5,5 mln zł. Zadłużenie gminy na koniec tego roku wyniesie ok. 3,5 
mln. zł, tj. ok. 50% dozwolonego prawem zadłużenia w stosunku do 
dochodów gminy. Część kredytu uzyska 30% bonifikatę, co wydatnie 
pomniejszy kwotę spłaty, dla przykładu: pożyczka na gazyfikację z 
WFOŚiGW w kwocie 500 tys. zł będzie docelowo spłacona w kwocie 
tylko 350 tys. zł, zaś kwota 150 tys. zł będzie umorzona. Pragnę jesz-
cze raz powtórzyć, bez kredytów nie moglibyśmy zrealizować więk-
szości inwestycji. Przy średniorocznych dochodach wynoszących ok. 
11 mln zł obecna kwota zadłużenia nie jest znaczna, pozwala na dal-
sze inwestycje i rozwój Gminy.
7. W poprzedniej naszej rozmowie przybliżył Pan zewnętrzne źródła 
finansowania inwestycji poczynionych w oświacie i kulturze, przy 
okazji dzisiejszego z Panem spotkania chciałbym poszerzyć swą, 
a także czytelników gazety “Kompres”, wiedzę w przedmiocie 
pozostałych, płynących z zewnątrz do naszej gminy środków finan-
sowych?

W mijającej kadencji pozyskaliśmy 5,5 mln zł. Są to środki m.in. z 
funduszy Unii Europejskich oraz środki z budżetu państwa tj., PAOW, 
ARiMR, Fundusz Ochrony Gruntów Rolnych, WFOŚiGW, MENiS, , 
Zarząd Główny OSP, Karpacka Spółka Gazownicza, Starostwo Po-
wiatowe w Lublinie, Zarząd Województwa Lubelskiego. Duże zna-
czenie maja dla nas pożyczki z 30% bonifikatą przeznaczone na inwe-
stycje proekologiczne z WFOŚiGW w Lublinie.
8. W życiu każdego człowieka, również i Pana, Panie Wójcie, nie 
wszystko układa się pomyślnie. Czego więc podczas mijającej kaden-
cji nie udało się Panu dokonać?

Przyznać muszę, iż nie jest to pytanie łatwe, aczkolwiek należy ono 
do gatunku pytań potrzebnych i ważnych, a może nawet ważniejszych 
od tych, które kojarzymy z określonymi sukcesami. Zatem dzięku-
ję za to pytanie. Paradoksalnie, w sferze inwestycji i obietnic przed-
wyborczych mam czyste sumienie, nie powinienem więc odczuwać 
większego dyskomfortu, zrobiłem bowiem to, co obiecywałem. W 
miarę jedzenia jednakże apetyt się wzmaga, zawsze chciałoby się wię-
cej niż jest nam dane, stąd też mam poważny niedosyt jeżeli chodzi o 
sprawy związane z kanalizacją naszej gminy. Brak jest jednak  w tej 
materii rozstrzygnięć ze strony Miasta Lublina, a  dotyczących bu-
dowy kolektora sanitarnego wzdłuż rzeki Bystrzycy. Budowa nowej 
oczyszczalni w Piotrowicach jest natomiast na miejscu rezerwowym 
do finansowania ze środków ZPORR. Brak oczyszczalni uniemożli-
wia rozbudowę sieci kanalizacyjnej. 
Czekamy zatem na środki z Unii Europejskiej, ponieważ inwestycji za 
ponad 2 mln zł nie jesteśmy w stanie samodzielnie zrealizować  drogą 
kredytu komercyjnego.
9. Jest więc to najpoważniejsza niepomyślność, jaka stała się Pańskim 
udziałem podczas sprawowania Urzędu Wójta Gminy Strzyżewice?

Myślę, że tak. Trapią mnie również sprawy konkretnych mieszkańców 
gminy, którzy przychodzą do mnie w poszukiwaniu rozwiązań  swo-
ich spraw, niekiedy wlokących się od kilkunastu lat, a czasem nawet 
kilku dekad. Nie zawsze jednak potrafię pomóc w takich sytuacjach, 
nad czym bardzo boleję. Nikt nie jest w stanie nadrobić w ciągu czte-
rech lat zaniechań i zaniedbań „odziedziczonych” z poprzedniego 
systemu.
10. Z przebiegu naszej rozmowy aparat gminny jawi się więc jako or-
ganizm sprawnie i skutecznie działający. Funkcjonujący na naszym 
terenie samorząd posiada bogaty dorobek, interesujące i ambitne 
plany, ale przecież jak w każdej zbiorowości nie braknie  pewnie 
spraw konfliktowych. Czy znane są Panu przypadki takich zadraż-
nień?

Nie brak w tej pracy drażliwych sytuacji, takich dnia codziennego, 
ale te staramy się łagodzić na bieżąco. Część spraw wynika z ciężkiej 

sytuacji ekonomicznej na wsi, część z niewiedzy i bezsilności lub 
cwaniactwa. Choć, obiektywnie oceniając, na początku kadencji  
spraw tych było znacznie więcej. 
11. Wybiegając nieco w przyszłość i zakładając, rzecz jasna, iż 
dzierżyć będzie Pan władzę również w drugiej kadencji, zapytam, 
co ująłby Pan w planie finansowym po stronie tzw. zadań pil-
nych?

Sprawą bardzo ważną jest brak utwardzonych dróg dojazdowych. 
Zadania te będą musiały być kontynuowane w najbliższych latach. 
Pilną sprawą jest również budowa oczyszczalni ścieków i kanali-
zacji, której brak w naszej gminie jest poważnym mankamentem. 
Należy też przystąpić do zmiany „Planu zagospodarowania prze-
strzennego terenu Gminy Strzyżewice”. 
Zatem, celem priorytetowym następnej kadencji winno być ukoń-
czenie rozpoczętych zadań oraz bieżące reagowanie na problemy 
mieszkańców. 
12. Zbliżając się do końca naszej rozmowy, zapytam wprost, czy  
chciałby Pan kontynować w drugiej kadencji rozpoczętą przez 
siebię drogę przeobrażeń naszej lokalnej rzeczywistości?

Tak. Podjąłem decyzję o ubieganiu się o to zaszczytne, ale zara-
zem i niezwykle odpowiedzialne stanowisko. Nie kryję, iż chciał-
bym zakończyć rozpoczęte inwestycje i zrealizować cele, jakie 
sobie postawiłem, obejmując tę funkcję. Mówiąc to muszę powie-
dzieć więcej, mianowicie moją aspiracją jest pchnąć naszą gminę 
ku dalszemu rozwojowi, widzę bowiem rysujące się dla niej nowe 
szanse, a także wzrastający potencjał, coraz to gruntowniej wy-
kształconych mieszkańców naszej gminy, a w szczególności zapał 
uzdolnionej młodzieży.
13. Jeżeli więc mieszkańcy ponownie obdarzą Pana kredytem za-
ufania, czego mogą oczekiwać w zamian?

Normalności i, jak wcześniej powiedziałem, kontynuacji inwesty-
cji już rozpoczętych oraz intensywnego pozyskiwania środków 
unijnych. Pomysłów mam bardzo wiele, gdyż przez ostatnie 4 lata 
zgłębiłem rozliczne problemy mieszkańców. Zdobyłem też nowe 
doświadczenia, jestem bogatszy o wiedzę z zakresu środków unij-
nych, co, jak sądzę, pomoże mi w efektywnej pracy dla dobra na-
szej gminy.
14. Czy myśli Pan, że mamy szansę stać się jedną z lepiej rozwi-
jających się gmin na Lubelszczyźnie?

Wspólnie z pracownikami robimy wszystko, aby tak było. W IV 
kadencji zrobiliśmy naprawdę duży krok naprzód. Jesteśmy po-
strzegani jako gmina rozwojowa i nadrabiająca dystans do czo-
łówki.
15. Czy chciałby Pan drogą naszego medium skierować jakieś 
szczególne słowa do czytelników gazety “Kompres”?
Dziękuję serdecznie za Państwa współpracę w różnych obszarach 
podejmowanej przeze mnie w minionej kadencji działalności, a 
także  za niejednokrotnie okazywaną mi wyrozumiałość i sympa-
tię. Muszą się przyznać, iż w chwilach trudnych i z pozoru bezna-
dziejnych, te odruchy bezinteresownej życzliwości, bardzo wiele 
dla mnie znaczyły. Za to wszystko w głębi serca dziękuję, nato-
miast za ewentualne nietakty oraz błędy z mojej strony, bardzo 
Państwa przepraszam.

Nie przeciągając, życzę Panu wytrwałego kroczenia obraną dro-
gą, drogą niełatwą, będącą jednakowoż zaszczytnym szlakiem 
służby państwowej, ku dobru wspólnemu.
Dziękuję za rozmowę.

Z Panem Wójtem, Janem Andrzejem Dąbrowskim,
rozmawiał Marcin Mączka
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• Sieć gazowa w miejscowościach: Franciszków, Dębina, 
Strzyżewice, Kiełczewice Dolne, część Kol. Kiełczewice Dolne. 
Łącznie 20,654 km - 144 przyłączy.

• Dach na budynku Urzędu Gminy wraz z instalacją wentylacyj-
ną.

• Modernizacja stacji uzdatniania wody w Prawiednikach – II 
etap.

• Zakup i montaż wodomierzy w Polanówce  i Żabiej  Woli – 37 
szt. oraz w Osmolicach – 21 szt.

• Budowa drogi w Dębinie o dł. 550 mb.

• Budowa drogi w Piotrowicach Kolonii: 700 mb podbudowy oraz  
970 mb nawierzchni.

• Budowa drogi gminnej w Bystrzycy Starej o dł. 216 mb.

• Budowa drogi gminnej w Żabiej Woli o dł. 190 mb.

• Wykonanie remontu nieutwardzonych dróg gminnych.

• Budowa drogi w Osmolicach o dł. 2500 mb.

• Remont drogi gminnej w Żabiej Woli o dł. 300 mb.

• Remont drogi osiedlowej w Piotrowicach o dł. 150 mb.

• Budowa przystanku autobusowego w Polanówce.

• Kotłownia gazowa i instalacja c.o. w CKiP w Piotrowicach.

W 2004 r. wydatki na inwestycje wyniosły 2647047 zł, tj. 24,34% 
ogólnych wydatków (10871772,00 zł wydatki budżetu). Dodat-
kowo remonty, zakupy m.in. na oświatę wyniosły 515349 zł. Aby 
taki zakres inwestycji i remontów był możliwy pozyskano z ze-
wnątrz kwotę 1276476 zł dotacji bezzwrotnych.

2005 rok

• Oświetlenie uliczne w Kiełczewicach Dolnych – 6 lamp sodo-
wych.

• Zakupiono 14 szt. pojemników do selektywnej zbiórki odpadów 
typu DZWON oraz 22 szt. koszy ulicznych, które zamontowano 
w miejscach publicznych.

• Wykonanie termoizolacji i pomalowanie budynku Urzędu w ko-
lorach gminy. Wykonanie opaski odwadniającej oraz podjazdu 
dla niepełnosprawnych.

• Sieć gazowa w Kiełczewicach Maryjskich, Kiełczewicach Gór-
nych, Dębszczyźnie, Kol. Kiełczewice Dolne i Borkowiźnie – łącz-
nie 26,725 km i 145 przyłączy.

• Wyremontowano 17 przystanków przy drogach powiatowych i 
wojewódzkiej, które pomalowano w barwach gminy oraz wyko-
nano nowy przystanek w Pszczelej Woli.

• Modernizacja stacji uzdatniania wody w Prawiednikach – III 
rata.

2002 rok

• Utworzenie kawiarenki internetowej w Gminnej Bibliotece Pu-
blicznej w Strzyżewicach.

2003 rok

• Budowa wodociągu w Osmolicach Pierwszych i Osmolicach 
Drugich – 21,1 km sieci, 135 przyłączy.

• Modernizacja stacji uzdatniania wody w Pszczelej Woli.

• Modernizacja stacji uzdatniania wody w Prawiednikach – I 
etap.

• Oświetlenie przy drogach powiatowych i wojewódzkiej w 
Strzyżewicach, Pawłowie, Kajetanówce, Osmolicach, Bystrzycy 
Nowej, Kiełczewicach Dolnych, Kiełczewicach Maryjskich – 148 
lamp.

• Remont generalny budynku Urzędu Gminy: wymiana okien, 
nowa kotłownia gazowa i instalacja co, remont kilku pokoi.

• Oświetlenie przy drogach gminnych w Piotrowicach – 21 lamp 
sodowych oraz w Dębszczyźnie – 20 lamp sodowych.

• Utworzenie Gminnego Centrum Informacji w Strzyżewicach.

• Budowa drogi w Piotrowicach: 157mb nawierzchni oraz 185 
mb podbudowy.

• Budowa drogi Kol. Kiełczewice Dolne – Obroki o dł. 2777 mb.

• Budowa drogi w Żabiej Woli o dł. 260 mb.

• Budowa drogi w Kiełczewicach Maryjskich o dł. 725 mb.

• Budowa drogi Stasin – Dębszczyzna – Kiełczewice Maryjskie 
– Kiełczewice Pierwsze o dł. 2079 mb.

• Budowa drogi w Kiełczewicach Pierwszych o dł. 485 mb.

• Wykonanie przystanku autobusowego w Żabiej Woli.

• Remonty dróg gminnych, zakup i przywóz kruszywa, remont 
zjazdów drogowych do łąk oraz remont drogi w Piotrowicach o 
dł. 250 mb.

• Rozbudowa remizy OSP w Rechcie wraz z utwardzeniem pla-
cu przed budynkiem.

• Budowa drogi gminnej w Bystrzycy Starej o dł. 130 mb.

W 2003 roku wydatki na inwestycje wyniosły 4302298 zł, nato-
miast wydatki remontowe, zakupy oraz wydatki inwestycyjne na 
oświatę i kulturę 517253 zł. Koszt całkowity poniesionych wy-
datków 4819551 zł, z tego wydatki inwestycyjne wg przepisów 
wynoszą 3885735 zł, co w stosunku do wydatków ogółem daje 
to 32,18% wydatków majątkowych. W 20003 roku pozyskano z 
zewnątrz dotacje w kwocie 2030210 zł

2004 rok

• Oświetlenie uliczne we Franciszkowie – 28 lamp sodowych 
oraz w Piotrowicach – 16 lamp sodowych.
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• Remont nieutwardzonych dróg gminnych.

• Remont dróg w Piotrowicach: 100 mb. na osiedlu oraz 85 
przy remizie OSP.

• Budowa drogi w Dębinie o dł. 200 mb.

• Modernizacja drogi w Kiełczewicach Maryjskich o dł. 447 
mb.

• Budowa drogi w Osmolicach Drugich o dł. 1594 mb.

• Budowa drogi gminnej w Żabiej Woli o dł. 510 mb.

• Budowy chodnika w Żabiej Woli o dł 400 mb - zakup ma-
teriałów.

• Budowy chodnika w Strzyżewicach o długości 700 mb. - 
robocizna oraz część materiałów.

• Remont mostów na rzece Bystrzycy w Piotrowicach, Borko-
wiźnie, Kiełczewicach Górnych, Kiełczewicach Maryjskich.

• Zakup samochodów typu Star 244 i 266 do karosażu dla 
OSP Rechcie i Bystrzycy Starej

• Kotłownia gazowa oraz przebudowa instalacji c.o. w Szko-
le Podstawowej  w Kiełczewicach Górnych

• Remonty szkół podstawowych

Łącznie w 2005 r. na wydatki inwestycyjne przypadło 
2476898 zł. Wydatki dodatkowe na remonty to kwota 473935 
zł. Środki finansowe pozyskane w formie dotacji w 2005 r. 
wyniosły 1232647 zł. Wydatki ogółem wg budżetu 11892852 
zł. Poniesione wydatki inwestycyjne w kwocie 2476898 zł 
stanowią 20,82% ogólnych wydatków.

2006 rok

• Wykonanie nadwozia pożarniczego typ GBA na nadwoziu 
samochodu Star 266 dla OSP w Bystrzycy Starej.

• Wykonanie nadwozia pożarniczego typ GBA 2,5/16 na 
nadwoziu samochodu Star 244 dla OSP w Rechcie.

• Pojemniki do segregacji odpadów – 15 sztuk.

• Modernizacja boiska sportowego w Strzyżewicach.

• Adaptacja pomieszczeń starej szkoły na świetlicę – miej-
sce spotkań (roboty budowlane i wyposażenie świetlicy) w 
Żabiej Woli.

• Modernizacja zespołu dworsko – parkowego w Piotrowicach 
(remont trybun, wykonanie ogrodzenia, remont oświetlenia, 
ułożenie kostki brukowej na alejce, likwidacja basenu).

• Wykonanie oświetlenia przy drodze powiatowej nr 2268L w 
miejscowości Osmolice Pierwsze – 20 lamp sodowych.

• Przebudowa dachu na budynku szkoły w Żabiej Woli

• Wykonanie oświetlenia przy drodze gminnej w miejscowo-
ści Kol. Kiełczewice Dolne – 10 lamp sodowych.

• Wykonanie oświetlenia przy drodze powiatowej w miejscowości 
Kiełczewice Górne –32 lampy sodowe.

• Wymiana pokrycia dachowego i ocieplenie stropu w budynku Cen-
trum Kultury i Promocji Gminy Strzyżewice w Piotrowicach

• Modernizacja kotłowni w Szkole Podstawowej w Osmolicach Pierw-
szych.

• Modernizacja kotłowni w Szkole Podstawowej w Strzyżewicach 
– Rechcie.

• Remont pokrycia dachu na budynku Gimnazjum ZSP w Bystrzycy 
Starej.

• Budowa drogi gminnej nr 107132L w miejscowości Strzyżewice o 
dł. 200 mb.

• Przebudowa drogi gminnej w Kiełczewicach Maryjskich o dł. 133,05 
mb.

• Przebudowa nawierzchni drogi gminnej nr 107143L w miejscowości 
Kiełczewice Górne o dł. 550 mb.

• Przebudowa drogi gminnej nr 107145L w miejscowości Borkowizna 
o dł. 180 mb.

• Budowa chodnika Żabia Wola – Polanówka o dł. 400 mb (zakup 
materiałów oraz piasku).

• Wykonanie ogrodzenia boiska sportowego w Piotrowicach

• Przebudowa drogi gminnej nr 107133L w miejscowości Pawłów o 
dł. 300 mb oraz bieżący remont nawierzchni.

• Współfinansowanie budowy chodnika w Strzyżewicach przy drodze 
wojewódzkiej o dł. 600 mb.

• Przebudowa drogi powiatowej w Borkowiźnie o dł. 220 mb.

• Budowa drogi w Polanówce o dł. 1100 mb –w trakcie realizacji.

• Partycypacja w przebudowie drogi Osmolice – Strzyżewice – I 
rata.

• Modernizacja ujęcia wody Głusk - uiszczenie IV raty

• Planowane remonty dróg - plan

• Budowa nowych przystanków - planowane

• Zakup koszy na śmieci oraz kontenerów do segregacji odpaów

• Remont budynku Klubu Sportowego „POM-ISKRA” Piotrowice

Plan wydatków inwestycyjnych na rok 2006 wynosi 3165808 zł. 
Obecnie wykonanie wraz z kwotami zadań po przetargu, które są w 
trakcie realizacji to kwota 3437464 zł. Dofinansowanie bezzwrotne z 
zewnątrz  w 2006 r. to dotychczas kwota w wysokości 1071319 zł.

Reasumując w IV kadencji wykonamy inwestycje na kwotę 12447000 
zł oraz remonty i zakupy ok. 3000000 zł. Uzyskana pomoc zewnętrz-
na w IV kadencji kształtuje się na poziomie 56110000 zł.
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Festyn  rodz inny  w Kie łczewicach
24 września 2006 roku na terenie Publicznej Szkoły Podstawowej w Kiełczewicach 
Górnych odbył się festyn rodzinny, którego organizatorami byli rodzice wraz z nauczy-
cielami. Na festyn przybyli uczniowie  z rodzicami, babciami oraz dziadkami. Swoją 
obecnością zaszczycili nas Pani Wójt Kazimiera Cisińska, Pani Sekretarz Elżbieta Bu-
dzyńska oraz Pani Dyrektor Publicznej Szkoły Podstawowej w  Żabiej Woli Grażyna 
Sprawka. Organizatorzy przygotowali wiele atrakcji dla dzieci. Imprezę prowadziła 
Anna Klimek- nauczyciel języka niemieckiego w tutejszej szkole. Odbyły się różne 
konkurencje sportowe, w których uczestniczyły przybyłe dzieci. Nad prawidłowym 
przebiegiem konkurencji sportowych czuwał Pan Wojciech Rymarz. Uczniowie mo-
gli sprawdzić swoje siły w takich  konkurencjach jak :przeciąganie liny, rzut piłką do 
kosza, bieg w workach czy rzut piłką lekarską. Dla zwycięzców były przewidziane 
nagrody. Po zaciekłej walce można było zakupić  napoje oraz słodycze w objazdowym 
sklepie przybyłym z tej okazji  do naszej szkoły.  Dużym zainteresowaniem wśród 
dzieci cieszyły się konne przejażdżki w siodle i bryczką. Mogły się one odbyć dzięki 
uprzejmości Pana Alfreda Sagana, który udostępnił bezpłatnie swoje koniki i czuwał 
nad bezpieczeństwem dzieci. Chętni musieli  cierpliwie czekać w długiej kolejce.
Kolejnym punktem programu był występ Gminnej Młodzieżowej Orkiestry Dętej pod 
kierownictwem Pana Stanisława Szymaniaka, która działa  przy Publicznej Szkole 
Podstawowej w Kiełczewicach Górnych.  Występ znanej już prawie wszystkim orkie-
stry przyciągnął rzesze fanów. Oczywiście nie obyło się bez bisów. Dźwięki orkiestry 
pozwoliły nam się zrelaksować i odprężyć.
Na zakończenie części sportowo-rekreacyjnej rozegrał się mecz- uczniowie naszej 
szkoły kontra nauczyciele i rodzice. Uczniowie rozegrali zaciekły mecz i zwyciężyli 
z wynikiem 7:5.
 Na zakończenie festynu odbyło się wspólne ognisko, przygotowane przez rodziców. 
Przy ogniu mogliśmy się posilić piekąc kiełbaski. Oprócz wspaniałej pogody dopisywał 
wszystkim dobry humor. Chociaż zabawa trwała zaledwie kilka godzin to nasi goście 
odjeżdżali szczęśliwi z nadzieją, że w przyszłym roku znowu się spotkamy. Mamy 
nadzieję że „zarazimy” innych naszym pomysłem.

Prowadząca-A.Klimek

Święto Pieczonego Ziemniaka 
w Szkole Podstawowej w Rechcie

Uczniowie Szkoły Podstawowej w Rechcie w niecodzienny spo-
sób powitali nadejście jesieni. Do kalendarza imprez szkolnych 
na stałe wpisało się Święto Pieczonego Ziemniaka, które w tym 
roku odbyło się w piątek 29.09.2006 r.
Organizatorem tej imprezy była klasa V, która zaprosiła do 
wspólnej zabawy dziewczęta z Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Kiełczewicach Maryjskich wraz z wychowawczyniami.

A propos ziemniaka.
Warzywo to obecnie uznawane za pospolite ma niezwykle pasjonującą hi-
storię odkrycia. Sprowadzili je z Peru podbijający te tereny Hiszpanie. Na 
szeroką skalę zaczęli uprawiać Anglicy  najpierw jako roślinę ogrodową, z 
czasem przekonali się o walorach smakowych ziemniaków. Francuzi- żeby 
zlikwidować głód wśród najuboższej wiejskiej warstwy ludności- rozdawa-
li za darmo sadzonki tej rośliny.
Do Polski ziemniak trafił dzięki królowi Janowi III Sobieskiemu po wypra-
wie wiedeńskiej. Bynajmniej nie był to jeden z łupów zdobytych na Tur-
kach, ale dar od wdzięcznego za pomoc  cesarza  Austrii Leopolda I. Polski 
monarcha podarował je najdroższej małżonce Marysieńce.
Piątoklasiści nawiązali do tego faktu i przedstawili żartobliwą 
scenkę przekazywania bulw ziemniaków królowej przez Jana III 
Sobieskiego. Pozwolono na zabranie głosu „Ziemniakowi” jak 
również „Kartoflanej rodzinie”.
Wiele śmiechu wywołały wśród oglądających kolejne wejścia 
uczestników przebranych za to szlachetne warzywo.
Przy płonącym ognisku odśpiewano „ziemniaczany hymn” autor-
stwa uczniów kl. V, po czym rozpoczęły się zabawy i konkursy. 
Nagrody dla zwycięzców wręczała sama królowa Marysieńka.
Święto Pieczonego Ziemniaka zakończono wspólną konsump-
cją. A pieczone kartofelki w tym roku smakowały wyjątkowo...

Jadwiga Lenart

Dobra współpraca z rodzicami
W ubiegłym roku przy Szkole Podstawowej w Rechcie powstała pierwsza 
część placu zabaw dla dzieci. Wykonali ją przedstawiciele Rady Rodziców. Z 
funduszy rodzicielskich zakupione zostały stalowe rury różnej średnicy, które 
z Lublina przywiózł nam Pan Piotr Wiertel swoją ciężarówką. Pocięte ele-
menty zespawał w domu Pan Czesław Jargieło. Następnie pracownicy szkoły 
przewieźli gotowy przyrząd i wbetonowali go bezpiecznie w podłoże. 
Urządzenie to służy wszystkim uczniom naszej szkoły. Wykorzystywane  jest 
w procesie dydaktycznym na lekcjach wychowania fizycznego oraz w czasie 
zajęć świetlicowych. Można na nim wykonywać różnorodne ćwiczenia: wspi-
nanie, przeploty, podpory, zwisy, podciąganie, wymyki, odmyki, itp. Ćwicze-
nia wykonywane na tym przyrządzie poprawiają siłę rąk i obręczy barkowej 
bezpośrednio, a pośrednio wszystkich mięśni.
Urządzenie cieszy się dużą popularnością wśród dzieci, co widać doskonale 
na dołączonym zdjęciu. Dziękuję rodzicom, którzy poświecili swój czas na 
pomoc szkole.

Marcin Cajzer, Dyrektor SP w Rechcie
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Już od czterech lat przy Szkole Podstawowej w Bystrzycy Starej dzia-
ła Szkolne Koło Caritas im. Brata Alberta Chmielowskiego. Powołane 
na wniosek Dyrektora Szkoły Podstawowej przez Caritas Archidiecezji 
Lubelskiej Szkolne Koło Caritas ma na celu zaspokajanie potrzeb ducho-
wych i społecznych młodego pokolenia katolików, poprzez podejmowa-
nie przez nich dzieł miłosierdzia. Zadaniem Szkolnego Koła Caritas jest 
więc kształtowanie wśród uczniów postawy moralności chrześcijańskiej 
przez uwrażliwianie serc młodzieży na różne obszary ludzkiej biedy, tym 
samym nasza działalność winna być ukierunkowana na czynne realizowa-
nie Chrystusowego przykazania miłości.
Na przykładzie Szkoły Podstawowej w Bystrzycy Starej należy stwier-
dzić, iż istnieje wielka potrzeba pomocy tkwiąca w sercach młodych 
chrześcijan. Z każdym rokiem Koło zrzesza coraz to większą liczbę człon-
ków. W zeszłym roku szkolnym do Koła przynależało aż 55 uczniów z 
klas IV- VI. Członkowie Szkolnego Koła Caritas chętnie włączają się w 
akcje przeprowadzane na szczeblu ogólnopolskim przez Caritas Polska, 
sprzedając na terenie parafii świece wigilijne i „Chlebki Dobroci”. Dzięki 
działalności Koła uczniowie pochodzący z rodzin ubogich otrzymują w 
okresie jesienno-zimowym pomoc rzeczową w postaci kurtek, butów zi-
mowych, swetrów oraz dresów. Młodzież wysyłana jest również na obozy 
letnie organizowane przez Caritas Archidiecezji Lubelskiej w Firleju oraz 
Dąbrowicy. W minione wakacje z takiej pomocy skorzystało aż 12 osób.
Warto również wspomnieć o akcji „Podziel się podręcznikiem” organi-
zowanej po raz drugi w Szkole Podstawowej. Akcja przeprowadzana jest 
w ostatnim tygodniu nauki szkolnej, a polega ona na zebraniu używa-
nych podręczników ofiarowanych przez uczniów i rozdzieleniu ich (na 
zasadzie wypożyczenia) między dzieci z rodzin borykających się z pro-
blemami finansowymi. W tym miejscu należy zatem niezwykle gorąco i 
serdecznie podziękować Rodzinom bezinteresownie dzielącym się swymi 
dobrami z Rodzinami potrzebującymi wsparcia. W roku bieżącym udało 
się nam zebrać ponad 60 podręczników!
Szkolne Koło Caritas może więc działać i spełniać pokładane w nim na-
dzieje, jak również oczekiwania społeczności lokalnej, dzięki życzliwości 
i ofiarności ludzi dobrej woli. W sposób szczególny pragnę podziękować 
Księdzu Dyrektorowi Caritas Archidiecezji Lubelskiej za udzielaną nam 
pomoc w realizowaniu konkretnych przedsięwzięć, jak również Księdzu 
Proboszczowi Kanonikowi Andrzejowi Jurczyszynowi za osobiste odda-
nie w szerzeniu tego dzieła poprzez wsparcie materialne i duchowe po-
czynań Szkolnego Koła Caritas. 
Uczniowie, angażując się w działalność Szkolnego Koła Caritas, uczą się 
otwartości na potrzeby drugiego człowieka, zgodnie z mottem św. Brata 
Alberta Chmielowskiego, patrona naszego Koła: „Powinno się być jak 
chleb, który dla wszystkich leży na stole, z którego każdy może kęs dla 
siebie ukroić i nakarmić się, jeżeli jest głodny”.

Opiekun Szkolnego Koła Caritas Margarita Zalewska- Mączka

Czarodziejska, baśniowa, jesienna pora roku, mieniąca się paletą 
przeróżnych barw, zachęca do długich, odkrywczych spacerów. Do 
korzystania z uroków jakże malowniczego września pozwala również 
piękna, słoneczna pogoda. Aby przywitać goszczącą „ panią jesień”, 
klasy nauczania zintegrowanego ze Szkoły Podstawowej w Bystrzy-
cy Starej, podtrzymując jednocześnie coroczną tradycję, zorganizo-
wały Święto Pieczonego Ziemniaka. 22 września uczniowie klas 1-3, 
razem ze swoimi wychowawcami, wybrali się do tutejszego lasu, by 
wśród uroków leśnego krajobrazu, mile spędzić czas. Oczywiście 
najpierw zapłonęło duże ognisko. Ale to dopiero początek zabawy… 
Najlepsza jej część zaczęła się z chwilą, kiedy dzieciaki nie tylko 
podziwiały czerwony, przechodzący w pomarańczowożółty płomień 
rozgrzanego ogniska, ale wykorzystały jego żar do upieczenia kiełba-
sek i ziemniaków. Świeże i zdrowe powietrze wzmogło apetyt dzieci, 
dlatego dzielnie trzymały nad ogniskiem swoje kijki z cenną zawarto-
ścią. Upieczone kiełbaski smakowały wyśmienicie. Jednak głównym 
i niezastąpionym daniem okazały się upieczone ziemniaki. Goszczące 
na stołach niemalże codziennie, nie są „królem potraw”, ale upieczo-
ne w ognisku… - to mistrzostwo sztuki kulinarnej. Po prostu rewela-
cja! Smakują wprost wybornie i pachną tradycją. Po uczcie przyszedł 
czas na zabawę. Nauczyciele organizowali dzieciakom różne gry i 
zabawy integracyjne. Maluchy miały okazję na lepsze wzajemne 
poznanie. Podczas odkrywania zakamarków leśnych narodziło się 
wiele nowych przyjaźni. W lesie, oprócz odgłosów natury, rozlegał 
się śmiech zadowolonych, szczęśliwych uczniów. Wokół czuć było 
zapach przyrody, pieczonych przysmaków, a w powietrzu unosiła się 
mgiełka wspaniałej, przyja-
znej, magicznej atmosfery. 
Nic więc dziwnego, że dzie-
ci ciągle powracają do tego 
dnia, rozmawiają o swoich 
przygodach, wrażeniach, 
przeżyciach. Dla nich wy-
cieczka ta była „słońcem”, 
a kiedy jest się w promie-
niach słońca, nie można się 
nie uśmiechnąć. Do rado-
ści najmłodszych uczniów 
przyczyniła się Rada Rodzi-
ców, która zapewniła środki 
finansowe na zorganizowa-
nie wrześniowego święta.

B.H

Święto plonów
w Radawcu

W dniach 3-4 września br. na lotnisku w Radawcu odbyły się Do-
żynki Powiatu oraz Województwa Lubelskiego. Sobota była dniem, 
w którym na scenie królowali artyści ludowi z Powiatu Lubelskiego. 
Tego dnia bowiem odbył się Przegląd Zespołów Śpiewaczych i Kapel 
Ludowych. Wzięło w nim udział 14 zespołów, w tym trzy z gminy 
Strzyżewice. Naszą Gminę reprezentowali: Zespół Śpiewaczy Koła 
Gospodyń Wiejskich z Kiełczewic Górnych, Pani Regina Wróbel z 
Osmolic wraz z wnuczką Pauliną oraz Zespół Wokalny z Centrum 
Kultury i Promocji w Piotrowicach.  Przegląd odbywał się na zasa-
dzie konkursu. Zespoły walczyły o miejsca w czołówce najlepszych 
oraz o nagrody pieniężne. Byliśmy mile zaskoczeni, gdy po ogłosze-

niu werdyktu okazało się, że dwa zespoły z naszej gminy znalazły 
się wśród nagrodzonych. Pani Regina Wróbel zdobyła wyróżnienie a 
Zespół Wokalny z CKiP w Piotrowicach otrzymał nagrodę specjalną 
w kwocie 500,00 zł ufundowaną przez Marszałka Województwa Lu-
belskiego. Wszyscy laureaci Przeglądu zostali zaproszeni do koncer-
tu, który odbył się podczas drugiego dnia Dożynek czyli w niedzielę 
4 września.
W tym też dniu  lotnisko zgromadziło delegacje z całego wojewódz-
twa lubelskiego, które wzięły udział w uroczystościach. Delegacji do-
żynkowej z naszej gminy przewodniczył wójt Jan Andrzej Dąbrowski, 
u boku którego znalazł się również Przewodniczący Rady Gminy Pan 
Bolesław Baran. Wśród uczestników strzyżewickiej delegacji były 
również Panie z KGW z Kiełczewic G. niosące wypleciony przez sie-
bie  wieniec oraz dziewczęta z Piotrowic, które niosły wieniec wyko-
nany przez Panią Urszulę Krzyżak. Te same wieńce wzięły udział w 
konkursie wojewódzkim i powiatowym wieńców dożynkowych. 

/B.G/
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M.Sz. – W dniu 4 września podczas uroczystego rozpoczęcia roku szkol-
nego 2006/2007 szkoła w Pszczelej Woli otrzymała certyfikat jakości 
ISO wg normy PN – EN ISO 9001:2000. Pani Kierownik,  proszę o wy-
jaśnienie, co to jest System Zarządzania Jakością ISO?
B.S. – Model systemu zarządzania wg PN-EN ISO 9001:2000 jest wyrazem 
doktryny jakości w zarządzaniu, wg której jakość jest podstawowym warun-
kiem osiągania celów i rozwijania szkoły. System jest  ukierunkowany na 
zapewnienie jakości procesów i ich wyników –wyrobów i usług. Formułuje 
szczególne wymagania w odniesieniu do dokumentacji, zapisów, procedur 
i innych formalnych wyrazów działania systemu szkolnego. Zakłada się, że 
SZJ zgodny z normą ISO umożliwia i usprawnia wykazanie zdolności szko-
ły do ciągłego dostarczania wyrobów zgodnych z wymaganiami odbiorców 
i z wymaganiami przepisów, zapewnia też ciągłe doskonalenie procesów. 
Dla nas wyroby to nic innego jak świadczenie usług edukacyjnych, a klient 
to po prostu uczeń. Potwierdzeniem zgodności SZJ z wymaganiami nor-
my jest certyfikat wydany przez uznaną firmę. W naszym przypadku jest to  
TUV Rheinland InterCert.
M.Sz. – Jakie wymagania musi spełnić szkoła, aby starać się o certyfika-
cję Systemu Zarządzania Jakością?
B.S. – Pierwszym krokiem jest ustanowienie Polityki Jakości i wyszcze-
gólnienie mierzalnych celów jakościowych. Następnie należy zdefiniować 
wymagania i oczekiwania klientów – uczniów i słuchaczy. Na etapie przy-
gotowań do auditu certyfikacyjnego należy przygotować też Księgę Jakości, 
a wszelki nadzór nad dokumentacją przedstawić w formie procedur.
M.Sz.  - Co zapisano w naszej polityce jakości?
B.S. – Nasze cele jakościowe to przygotowanie uczniów do samodzielne-
go podejmowania obowiązków w dorosłym życiu, jak również do dalszego 
zdobywania wiedzy. Wynika stąd misja naszej szkoły, której istotę stano-
wi pełny profesjonalizm w zakresie wszechstronnego rozwoju osobowo-
ści ucznia, obejmujący wszystkie aspekty działalności w sferze edukacji, 
wychowania i opieki. Uczniom Pszczelej Woli chcemy zapewnić wysoki 
poziom kształcenia teoretycznego i praktycznego, pomóc im odnaleźć się 
na współczesnym rynku pracy.
M.Sz. – Proszę jeszcze wyjaśnić, jaki zakres działalności ZSR CKP w 
Pszczelej Woli obejmuje System Zarządzania Jakością?
B.S. – System Zarządzenia Jakości wprowadziliśmy w zakresie kształcenia 
w formach szkolnych i pozaszkolnych z wykorzystaniem pasieki dydak-
tycznej i pracowni technologii żywienia.
M.Sz. – Pani Kierownik wiele czasu poświęciła procesowi certyfikacji 
szkoły, proszę więc powiedzieć, od czego rozpoczęło się  wdrażanie SZJ 
w ZSR CKP w Pszczelej Woli?
B.S. – Pomysł przygotowania szkoły do certyfikacji pojawił się w naszym 
kierowniczym gronie. 19 stycznia 2006r. podjęliśmy ostateczną decyzję o 
rozpoczęciu prac związanych z wdrażaniem SZJ. W tym celu powołano 
pełnomocnika i stały zespół pracowników uczestniczących w cyklicznie 
odbywających się szkoleniach. Kolejnym krokiem było ustanowienie Po-
lityki Jakości i przystąpiliśmy do pracy nad Księgą Jakości. Samą księgę 
i procedury systemowe wydano w dniu 11 kwietnia 2006r. i tę datę należy 
uważać za początek funkcjonowania systemu w naszej szkole. Później już 
tylko audity wewnętrzne i ten najważniejszy audit certyfikujący.
M.Sz – Wszyscy wiemy, że szkoła przeszła go pomyślnie. Jesteśmy bo-
wiem świeżo po certyfikacji, ale co dalej? Co takiej szkole, jaką jest 
Pszczela Wola, daje certyfikat ISO?
B.S – Wśród naszych pracowników było wielu sceptyków tego przedsię-
wzięcia. Mówili: po co szkole ISO? Ale dziś wiemy, że ISO szkole jest po-
trzebne i ważne. Jest to informacja dla opinii publicznej, że szkoła chce się 
rozwijać i podnieść jakość swojej pracy. Naszym celem jest usprawnienie 
zarządzania i zapewnienie naszym klientom wysokiej jakości kształcenia. 
Ten certyfikat jest międzynarodowym symbolem wysokiej jakości zarzą-
dzania, podnosi więc prestiż szkoły w kraju i za granicą. A to dla nas powin-
no być szczególnie ważne.
M.Sz . Dziękuję bardzo za rozmowę.

Rozmawiała: Monika Szabat, nauczyciel ZSR CKP w Pszczelej Woli

4 września 2006 roku, podczas uroczystości rozpoczęcia roku 
szkolnego 2006/2007, miało miejsce wręczenie certyfikatu ISO 
9001:2000 Zespołowi Szkół Rolniczych Centrum Kształcenia 
Praktycznego w Pszczelej Woli. Dyrektor szkoły Mirosław Woro-
bik otrzymał z rąk Jerzego Ziemlińskiego, audytora seniora TÜV 
CERT, dokument stwierdzający, iż szkoła stosuje system zarzą-
dzania jakością zgodny z wymaganiami normy w zakresie kształ-
cenia w formach szkolnych i pozaszkolnych z wykorzystaniem 
pasieki dydaktycznej i technologii żywienia.
Certyfikatem ISO mogą się jak dotąd poszczycić nieliczne szkoły 
w Polsce. Placówka w Pszczelej Woli jest drugą szkołą średnią w 
województwie lubelskim posiadającą taki dokument.

Wdrażanie ISO było procesem złożonym i pracochłonnym, anga-
żującym działania wielu osób. Szkoła rozpoczęła przygotowania 
do certyfikacji w styczniu 2006, przeprowadzono szkolenia pra-
cowników i audytorów wewnętrznych. W kwietniu 2006 wydano 
Księgę Jakości oraz procedury systemowe i od tego czasu w pełni 
funkcjonuje System Zarządzania Jakością. Pełnomocnikiem sys-
temu jest kierownik Centrum Kształcenia Praktycznego Bożena 
Stępień. W czerwcu 2006 odbył się audyt wewnętrzny, który miał 
na celu wychwycenie i korektę niezgodności systemowych, a w 
lipcu – audyt zewnętrzny, przeprowadzony przez TÜV Rheinland 
Polska Sp.z o.o., który wdrożony System Zarządzania Jakością 
uznał za zgodny z wymaganiami normy i zakresem usług prowa-
dzonych przez szkołę.
Realizowana przez szkołę polityka jakości determinuje jej roz-
wój w kierunku zapewnienia wysokiego poziomu kształcenia 
teoretycznego i praktycznego, kształtowania twórczego myślenia 
uczniów oraz społecznie pożądanych cech osobowości, przygo-
towania do życia rodzinnego i społecznego, zapewnienia bezpie-
czeństwa uczniów, wdrażania nowych kierunków kształcenia, 
podnoszenia kwalifikacji pracowników.
Warto dodać, że Zespół Szkół Rolniczych Centrum Kształcenia 
Praktycznego w Pszczelej Woli jest jedyną szkołą w Europie, 
która kształci uczniów w zawodzie technik pszczelarz. Oprócz 
Technikum Pszczelarskiego młodzież uczy się w Liceum Ogól-
nokształcącym, Technikum Żywienia oraz gimnazjum. Szkoła 
jest bogato wyposażona w środki dydaktyczne, a uczniowie mają 
możliwość praktyk i wyjazdów zagranicznych w ramach różno-
rodnych projektów edukacyjnych. Placówka wpisuje się także w 
pejzaż regionu, kultywując jego tradycje i promując je w Polsce 
i Europie.

Ewa Wiorko, nauczycielka ZSR CKP Pszczela Wola
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 Dnia 14 grudnia 2005 roku, na cztery dni przed swoimi 87 
urodzinami, zmarł Kazimierz Kifer: współorganizator i dowódca or-
ganizacji konspiracyjno niepodległościowych na terenie Strzyżewic; 
podoficer Wojska Polskiego; zesłaniec w głąb Rosji; pierwszy histo-
ryczny starosta bychawski (przewodniczący Prezydium Powiatowej 
Rady Narodowej); przewodniczący Gromadzkiej Rady Narodowej w 
Strzyżewicach; „zasłużony dla gminy Strzyżewice”, patriota, dobry, 
uczciwy człowiek.
Kazimierz Kifer urodził się 18 grudnia w 1918 roku w Rechtówku w 
gminie Piotrowice (obecnie Strzyżewice). Jego rodzicami byli Micha-
lina i Mieczysław Kifrowie. Matka Kazimierza zmarła podczas porodu, 
a jego wychowaniem zajęła się babcia Waleria Mierzwa. Od 1926 roku 
mały Kazimierz przebywał u swego ojca w Starej Wsi k/ Bychawy i 
tam ukończył szkołę powszechną.
W roku 1934 został przyjęty do Szkoły Podoficerskiej dla Małoletnich 
w Koninie, a po jej ukończeniu z wynikiem bardzo dobrym i awanso-
waniu na stopień kaprala, został w 1937r. podoficerem służby stałej w 
44 Pułku Piechoty w Równem na Wołyniu. W 1939 r. jako dowódca 
plutonu walczył z Niemcami w składzie Armii Prusy w okolicy Byd-
goszczy, Tomaszowa Mazowieckiego, Nowego Miasta i Garwolina. Po 
rozbiciu polskiej armii powrócił w początku października 1939r. do 
Starej Wsi i pracował w gospodarstwie rolnym swego ojca. Od 1940 
r. został członkiem Związku Walki Zbrojnej, przemianowanej później 
na Armię Krajową.
W 1941 r., podczas okupacji hitlerowskiej, zawarł związek małżeński z 
Heleną Krzyszczak z Rechtówka i tu, w miejscu swego urodzenia, osiadł 
na stałe. Wesele nowożeńców w Rechtówku i ślub w Kiełczewicach 
uwiecznił amatorskim żartobliwym poematem jego serdeczny kolega 
i zarazem drużba weselny Ignacy Herecki ze Starej Wsi (późniejszy 
lekarz medycyny w Stalowej Woli). Poemat ten dotychczas niepubliko-
wany zasługuje na druk, jako dokument etnograficzny folkloru obrzę-
dowego gminy Strzyżewice w latach czterdziestych ubiegłego wieku. 
Małżonkowie Kifer mieli dwie córki: Grażynę i Ewę.
Kazimierz Kifer wraz z kolegami ze Strzyżewic stworzył grupę kon-
spiracyjną, która w 1942r. założyła placówkę Armii Krajowej. Dowód-
cą Strzyżewickiej placówki został przedwojenny podoficer rezerwy 
Wojska Polskiego Władysław Adamczyk ps. Jastrząb. Kazimierz Kifer 
przyjął pseudonim Gerwazy i jako wyszkolony podoficer służby stałej 
zajął się szkoleniem wojskowym, odbywanym w wąwozie strzyżewic-
kim i okolicznych lasach (zajęcia polowe) i nocą w salach lekcyjnych 
szkoły w Rechcie (zajęcia teoretyczne). Również żona Kazimierza 
– Helena Kifer wraz z innymi młodymi kobietami ze Strzyżewic, pod 
kierunkiem Ewy Kołaczkowskiej, zbierała produkty żywnościowe i w 
ramach Polskiego Czerwonego Krzyża zajmowała się wysyłaniem pa-
czek do obozów jenieckich żołnierzy polskich.
Placówka AK w Strzyżewicach rozrastała się dość szybko i z czasem 
stała się inspiracją i zalążkiem organizacyjnym dla innych tego typu 
jednostek na terenie gminy Piotrowice (Strzyżewice). Jedną z nich w 
Rechtówku  i Franciszkowie zorganizował w latach 1942 – 1943 Kazi-
mierz Kifer i stał się jej komendantem. Była to placówka Batalionów 
Chłopskich, podporządkowana organizacyjnie Armii Krajowej. W jej 
skład wchodzili młodzi wiejscy chłopcy, a jej żołnierzem był m.in. 
Bogdan Golan ps. Przepiórka, późniejszy prezes Zarządu Wojewódz-
kiego Kombatantów Rzeczypospolitej i byłych Więźniów Politycznych 
w Lublinie, który po latach, na piśmie wystawił bardzo pochlebną opi-
nię swojemu dowódcy. Placówka BCH w Rechtówku nie przeprowa-
dzała samodzielnych akcji partyzanckich, jednak zdarzało się, że jej 
poszczególni członkowie brali udział w potyczkach z okupantem w 
ramach akcji innych oddziałów partyzanckich, np. w 1944r. pod Zdrap-
ską Górą i pod Wilkołazem. (...)

Nowy rok szkolny przywitaliśmy w powiększonym składzie. Od wrze-
śnia funkcjonują dwa oddziały przedszkolne. Oddział I to dzieci 3-4 
letnie, oddział II, dzieci 4-5 letnie. 
Na początku września było trochę trudnych chwil, zarówno dla dzieci 
jak i rodziców, związanych z porannym rozstaniem, tęsknotą, lękiem 
przed nieznanym i nowym. Teraz to już historia. Dzieci śmiało przekra-
czają próg sali i z uśmiechem witają swoją panią, do której w tej chwili 
mają pełne zaufanie. Czasem jeszcze w ciągu dnia do niektórych dzieci 
„przychodzi tęsknota”, ale teraz można śmiało przytulić się do pani, bo 
przecież to już dobra znajoma i zawsze znajdzie sposób, aby nie było 
dzieciom smutno.
Gratuluję wszystkim rodzicom i dzieciom pokonania okresu adaptacyj-
nego, a w związku z tym pełnego zwycięstwa.
 Z ogromną przyjemnością pragnę przedstawić nowych pracowników 
przedszkola.
Pani Anna Markowska magister pedagogiki. Absolwentka Akademii 
Podlaskiej w Siedlcach, specjalność kształcenie zintegrowane i wycho-
wanie przedszkolne – nauczycielka grupy I, dzieci 3 i 4 letnich. 
Pani Ania od niedawna mieszka w Bystrzycy Nowej, ale już niedługo 
zwiąże się na stałe z tą piękną miejscowością i nie tylko z miejscowością... 
„Zawsze marzyłam, aby pracować w przedszkolu, teraz realizuję to ma-
rzenie. Praca z dziećmi daje mi wiele satysfakcji”.
Pani Magdalena Król - magister pedagogiki. Absolwentka UMCS w 
Lublinie, specjalność pedagogika przedszkolna. Nauczycielka w grupie 
II, dzieci 4 i 5 letnie. 
Pani Magdalena jest mieszkanką Piotrowic, w ubiegłym roku szkolnym 
odbywała praktykę pedagogiczną w naszym przedszkolu. W swojej 
pracy za niezwykle istotne uważa rozwijanie u dzieci wyobraźni i kre-
atywności.

 „Pragnę, aby każdy maluch wspominał przedszkole z uśmiechem”. 
Pani Edyta Krawczyk – absolwentka Liceum Ogólnokształcącego w 
Pszczelej Woli, od października 2006 studentka Wyższej Szkoły i In-
nowacji w Lublinie, kierunek pedagogika szkolna i opiekuńcza. Pani 
Edyta jest mieszkanką Bystrzycy Starej. W przedszkolu pracuje jako 
pomoc do dzieci w grupie I.
„Lubię pracę z dziećmi stąd też wybór kierunku kształcenia, który po-
dyktowany jest moimi zainteresowaniami i predyspozycjami. 
Oprócz zmian organizacyjnych dokonały się zmiany w wyglądzie 
budynku wewnątrz i na zewnątrz. Zagospodarowany został korytarz 
przedszkola. W wyniku przebudowy powstała szatnia dla personelu, 
magazyn suchy i pomieszczenie dla intendenta. Dawny magazyn suchy 
obecnie pełni rolę pomieszczenia obróbki wstępnej produktów żywno-
ściowych.
W raz ze zmianą dachu na budynki zmieniono sufit i oświetlenie w jed-
nej z sal zajęć.
Cieszymy się wszyscy z tych zmian, bo jest nam, łatwiej pracować i 
przyjemnie przebywać w nowym otoczeniu.
Pragnę również wyrazić swoją wdzięczność firmie KARMET, sąsiadu-
jącej z przedszkolem, za podarowanie i montaż karniszy w sali zajęć i 
gabinecie dyrektora. A Panu Leszkowi Wawer – właścicielowi firmy, 
złożyć serdeczne podziękowania za tak miły gest. 

Joanna Kapica Ciąg dalszy wspomnień w następnym numerze gazety Kompres

Ferdynand Rymarz
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Informuje się, że od  30 października do 10 listopada 2006r. w 
Urzędzie Gminy Strzyżewice pok. Nr 1, w dniach  i godzinach pra-
cy urzędu, udostępniany  będzie do wglądu spis wyborców.
Przypomnijmy, że do spisu wyborców wpisuje się osoby stale za-
mieszkałe na terenie gminy, którym przysługuje prawo wybierania 
oraz osoby wpisane na własny wniosek do rejestru wyborców.
Istotą udostępnienia spisu wyborców jest  sprawdzenie czy w 
spisie figuruje konkretna osoba 
Wniosek o udostępnienie spisu, zawierający podstawowe dane, 
jak:  nazwisko i imię oraz adres, może być złożony przez każdą 
pełnoletnią osobę, i to nie tylko we własnej sprawie. Odpowiedzią 
na taki wniosek jest wyłącznie potwierdzenie lub zaprzeczenie 
czy osoba wskazana we wniosku figuruje w spisie wyborców.  Nie 
może być pozytywnie rozpatrzone żądanie okazania całego spisu 
lub sporządzenia jego kopii.
W przypadku stwierdzenia nieprawidłowości  każdy, a zatem 
nie tylko zainteresowany, może wnieść reklamację, której przed-
miotem może być sprostowanie błędu w danych wyborcy, pominię-
cie danego wyborcy w spisie, czy też umieszczenie w spisie osoby 
nieuprawnionej, np. zmarłej, pozbawionej praw wyborczych. 
Reklamację w formie ustnej lub na piśmie wnosi się do organu, 
który sporządził spis. Wójt Gminy obowiązany jest rozpatrzyć re-
klamację w terminie 3 dni od daty jej wniesienia i wydać decyzję 
w sprawie.

/B.Zdybel/

Pomoc z  parafii
Od wielu lat w Zespole Szkół Publicznych w 
Bystrzycy Starej organizowana jest pomoc mate-
rialna dla uczniów. Dotychczas dzięki ofiarności 
księży z parafii NMP w Bystrzycy Starej i lu-
dziom dobrego serca obdarowaliśmy najbardziej 
potrzebujących uczniów: odzieżą zimową, spor-
tową, plecakami, książkami będącymi nagrodami 
za wyniki w nauce, podręcznikami, różnorod-
nymi przyborami szkolnymi i obuwiem. Pomoc 
materialna pozwoliła również na sfinansowanie 
grupie uczniów dożywiania w szkole. Wzorem 
lat ubiegłych, również w bieżącym roku szkol-
nym organizujemy taką pomoc. Planujemy zaku-
pić kilkadziesiąt kurtek zimowych. Chcielibyśmy 
w ten sposób odciążyć budżety domowe rodzin, 
które są w trudnej sytuacji.

Pedagog


